

Sozialberatung Social Counselling

Wir stehen dir bei sozialen, finanziellen und weiteren Fragen zur Seite. Auch nach der Antragstellung bist du nicht allein, gerne beraten wir dich zu langfristigen Finanzierungsmöglichkeiten.

Unsere Beratungen sind kostenfrei, auf Wunsch anonym und in englischer Sprache möglich.

The Social Counselling team is here to support you with social, financial, and other questions. You are not left alone even after submitting your application, and we provide guidance on long-term financing options.

Our consultations are free of charge, can be anonymous upon request and in English.

Kontaktiere uns für schnelle & unkomplizierte Unterstützung:

Contact us for quick and uncomplicated support:

- Online-Terminvergabe | Online booking
- Telefonsprechzeiten | Telephone consultation
- E-Mail: sozialberatung@studentenwerk-leipzig.de

Sozialberatung
Social Counselling



Stand: April 2026

✉ sozialberatung@studentenwerk-leipzig.de

📍 StudentenwerkLeipzig

stwl.de/finanzhilfe

Finanzhilfen

für Studierende in
unverschuldeten Notlagen

Financial Support

*for students in emergency situations
through no fault of their own*



Finanzhilfen

Freitisch-Gutschein

Unterstützung von Studierenden, deren Geld vorübergehend nicht ausreicht.

- Beantragung in einem Beratungsgespräch bei unserer Sozialberatung. Informationen, was du zum Gespräch mitbringen musst, findest du auf der Website.
- Aufladung des Freitisch-Gutscheins über 100 € auf deine Mensakarte bzw. Studierendenausweis.

Härtefallmittel als Darlehen oder Zuschuss

Finanzielle Unterstützung aus dem Härtefonds zur Überbrückung einer unverschuldeten, vorübergehenden Notlage. Informationen zur Beantragung gibt es auf unserer Website.

Hinweis: Antragstellung für Freitisch-Gutscheine und Härtefallmittel sind parallel oder aufeinander folgend möglich.

Darlehen mit Bürgschaft

Es besteht die Möglichkeit zinslose Darlehen mit Bürgschaft zu beantragen, um die finanzielle Not abzuwenden.

Wir empfehlen Studierenden sich vorab über die für sie passende Finanzierungshilfe bei unserer Sozialberatung zu informieren.

stwl.de/finanzhilfe



Die Hilfen stehen Studierenden zur Verfügung, die unverschuldet in finanzielle Not geraten sind und an einer der dem Studentenwerk Leipzig zugeordneten Hochschulen immatrikuliert sind.

Financial Support

„Freitisch“ voucher, (free meal project)

The „Freitisch“ vouchers are intended to provide temporary support to students in financial distress.

- Apply directly during an individual counselling appointment at the Social Counselling. Information about what to bring to the interview is on our website.
- Get a voucher for a free top-up of 100 € for your Mensa card or student ID.

Hardship Funds for Students

If you have slipped into a financial emergency situation through no fault of your own, you can apply for financial assistance from the hardship fund to help overcome the emergency situation. Information about the application process can be found on our website.

Note: Applications for „Freitisch“ vouchers and hardship funds are possible simultaneously or consecutively.

Loan with guarantee

There is the possibility to apply for interest-free loans with guarantees to prevent an financial emergency situation.

We advise students to consult our Social Counselling in advance to obtain information about the financial assistance that best suits their needs.

stwl.de/en/financial-support



Financial aid is available to students who are experiencing financial hardship through no fault of their own and who are enrolled at one of the universities assigned to the Studentenwerk Leipzig.

